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związane ze stosowaniem przepisów o 
recydywie, zawartych w art. 60, 61, 
art. 73 § 3 k.k. i art. 57 k.k., na tle 
nasuwających się wątpliwości.

Odrębnym zagadnieniem związanym 
ze stosowaniem przepisów o recydy
wie jest pojęcie „podobieństwa prze
stępstwa”. Jest to zagadnienie szero
kie. W praktyce sądowej (jak wykaza
ła dyskusja po referacie) zagadnienie 
„podobieństwa przestępstwa”, które de
cyduje o tym, czy mamy do czynienia 
z powrotem do przestępstwa, nasuwa 
wiele wątpliwości. Wątpliwości te sę
dzia orzekający musi samodzielnie roz
strzygnąć, gdyż systematyka kodeksu 
karnego nie przesądza sama przez się 
o podobieństwie czynów przestępnych, 
określonych w poszczególnych rozdzia
łach kodeksu. W każdym razie zanie
chana została dotychczasowa praktyka 
przyjmująca jako kryterium podobień
stwa czynów przestępnych „pobudkę” 
działania sprawcy, czy też sam sposób 
„działania” przy popełnieniu przestęp
stwa.

Nowe wytyczne SN również i to 
zagadnienie mają szczegółowo wyjaś
nić. Dane statystyczne z ostatniego 
okresu wykazują stabilność w zakre
sie dwukrotnego powrotu do przestęp
stwa, natomiast obserwuje się wzrost 
recydywy wielokrotnej. Prowadzi to do 
wniosku, że sama surowa represja kar
na w ramach art. 60 i 61 k.k. nie roz
wiąże tych zagadnień. Stąd też wysu
wany jest postulat zmiany treści art. 
73 § 3 k.k., przewidujący możliwość

zastosowania zawieszenia wykonania 
kary w stosunku do recydywistów, 
co jednak spotyka się ze sprze
ciwem dość znacznej części teo
retyków i praktyków prawa. Jedno 
jest pewne, że zagadnienie walki z 
przestępczością powrotną z płaszczyz
ny ściśle formalnej samego orzekania 
kar w stosunku do recydywistów prze
suwa się na płaszczyznę wykonania 
kary względem recydywistów na te
renie zakładów karnych, albowiem 
wprowadzenie art. 60 i następnych 
przepisów w nowym kodeksie kar
nie zlikwidowało ani też nie ograni
czyło tego groźnego zjawiska społecz
nego. Do tego celu nowoczesna polity
ka kryminalna11 dysponuje szeregiem 
nowych środków i instytucji, które 
powinny być wykorzystane bardziej 
skutecznie w walce z przestępczością 
powrotną.

Głos w dyskusji, jaka się wywią
zała po referacie, zabierali sędziowie: 
Radziszewska, Żywolewska, Sieklucka, 
długoletni i doświadczony karnik sę
dzia Wincza, prokurator Sikorska oraz 
adwokaci: Bondyra, Daniszewski, Suro- 
wiński i inni. Dyskusja wniosła wiele 
ciekawych spostrzeżeń w zakresie orze
kania w sprawach recydywistów i choć 
ujawniła wiele odmiennych stanowisk 
w tym zakresie, to jednak niewątpli
wie przyczyniła się do wzbogacenie 
materiału potrzebnego do wprowadze
nia ewentualnych zmian, które by do
prowadziły do osiągnięcia celów nakre
ślonych polityką kryminalną Państwa.

adw. Kazimierz Stirowiński

Izba bielska

O b r a d y  Z g r o m a d z e n i a  De 
l e g a t ó w .  W dniu 29 kwietnia 
1978 r. w sali NOT-u w Bielsku-Białej 
odbyło się drugie Zgromadzenie De
legatów Wojewódzkiej Izby Adwokac
kiej w Bielsku-Białej, na które przyby
ło 41 delegatów oraz liczni zaproszeni 
goście, a wśród nich prezes Naczel
nej Rady Adwokackiej adw. dr Zdzi

sław Czeszejko-Sochacki, prezes Sądu 
Wojewódzkiego w Bielsku-Białej mgr 
Gerard Bajger, prokurator wojewódz
ki dr Stanisław Wyciszczak, prezes 
Okręgowej Komisji Arbitrażowej w 
Katowicach mgr Rudolf Krawiec, a 
także przedstawiciele Komitetu Woje
wódzkiego PZPR, Komitetu Miejskie
go PZPR, Komitetu Wojewódzkiego
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ZSL, Komitetu Wojewódzkiego SD, 
Komendy Wojewódzkiej Milicji Oby
watelskiej i Ligi Kobiet.

Obradom przewodniczył adw. Sta
nisław Łojek.

Dziekan Rady adw. dr Jerzy Siek- 
lucki przedstawił dotychczasowy doro
bek Izby i zamierzenia na przyszłość. 
Rok 1978 ma duże znaczenie dla Rady, 
gdyż zakończono remont lokalu, co wy
datnie polepszyło warunki pracy Ra
dy. Wyrazem tego było między innymi 
urządzanie w lokalu Rady otwartych 
zebrań partyjnych organizowanych 
przez POP, a także kolokwium kraso- 
mówstwa aplikantów adwokackich, im
prez okolicznościowych (np. z okazji 
„Dnia Kobiet”) itp. W sprawozdaniu 
dziekana dominowała troska o dalszą 
poprawę stosunków międzyludzkich w 
zespołach, zwłaszcza przez dążenie do 
wzmocnienia organizacyjnego zespołów 
i sprawy podnoszenia poziomu pracy 
zawodowej adwokatów. Dziekan zazna- 
czvł również, że ze względu na funk
cję, jaką spełnia adwokatura, Bielska 
Rada Adwokacka przywiązuje dużą 
wagę do współpracy nie tylko tej tra
dycyjnej z sądem i prokuraturą, ale 
także z władzami politycznymi i ad
ministracyjnymi.

W dyskusji podniesiono sprawy 
świadczeń na rzecz adwokatów emery
tów i ich rodzin, poprawy warunków 
lokalowych zespołów, zmiany taryfy 
adwokackiej, a także konieczność no
welizacji obecnych przepisów regulu
jących sprawę opłat karnych za II in
stancję, które w znacznym stopniu 
ograniczają zasadę dewolutywności.

Z wypowiedzi gości warto przyto
czyć obszerne wystąpienie prezesa Na
czelnej Rady Adwokackiej dra Cze-

szejki-Sochackiego, który wysoko oce
nił dotychczasową pracę Rady, działa
jącej w trudnych warunkach. W odpo
wiedzi na niektóre problemy podnie
sione w dyskusji mówca stwierdził, że 
Naczelna Rada Adwokacka dokłada 
starań, by załatwić sprawy: zmiany ta
ksy adwokackiej i zmiany opłat za II 
instancję w sprawach karnych. Prezes 
NRA podkreślił rolę, jaką Naczelna Ra
da Adwokacka przywiązuje do podno
szenia poziomu pracy zawodowej ad
wokatów, między innymi przez orga
nizowanie studiów specjalistycznych, a 
w końcu złożył życzenia dalszego efek
tywnego działania.

Prezes Sądu Wojewódzkiego Baj- 
ger oświadczył, że po oddaniu do uży
tku budującego się nowego skrzydła 
gmachu Sądu Wojewódzkiego znajdzie 
się w nim miejsce na pokój adwokac
ki. Przedstawił następnie główne kie
runki działania Sądu Wojewódzkiego 
w Bielsku-Białej, położył nacisk na 
ugodowe załatwianie spraw, a w koń
cu stwierdził, że wysoko ocenia poziom 
pracy adwokatów Izby.

Prezes zarządu wojewódzkiego Ligi 
Kobiet sędzia SW mgr Ewa Sokołow
ska podkreśliła w swym wystąpieniu 
znaczny udział adwokatów bielskich 
w pracy społecznej.

Delegaci jednogłośnie, na wniosek 
Komisji Rewizyjnej, udzielili absolu
torium Radzie Adwokackiej.

W końcowej uchwale znalazły swe 
odzwierciedlenie zasadnicze wątki dys
kusji, a także protest adwokatury biel
skiej przeciwko produkcji bomby neu
tronowej. Uchwalono również przeka
zać kwotę 20.000 zł na Centrum Zdro
wia Dziecka.

adw. Andrzej Sikora

Izba bydgoska

O b r a d y  Z g r o m a d z e n i a  De 
l e g a t ó w .  W dniu 13 maja 1978 r. 
odbyło się Zgromadzenie Delegatów 
Wojewódzkiej Izby Adwokackiej w By
dgoszczy. W obradach wzięli również

udział: przedstawiciel Ministra Spra
wiedliwości tow. Czesław Kluczyk, 
skarbnik Naczelnej Rady Adwokackiej 
adw. Gniewiewsiki, przedstawiciel Ko
mitetu Wojewódzkiego PZPR tow. To-


